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Pełny zapis przebiegu posiedzenia 

Komisji Administracji i Spraw Wewnętrznych (nr 136)

Komisji Samorządu Terytorialnego i Polityki Regionalnej 
(nr 181)
14 grudnia 2017 r.
Komisje: Administracji i Spraw Wewnętrznych oraz Samorządu Terytorialnego 
i Polityki Regionalnej, obradujące pod przewodnictwem posła Arkadiusza Czar-
toryskiego (PiS), przewodniczącego Komisji Administracji i Spraw Wewnętrz-
nych, rozpatrzyły: 

– poprawki zgłoszone do projektu ustawy o zmianie ustawy o zakazie pro-
pagowania komunizmu lub innego ustroju totalitarnego przez nazwy jed-
nostek organizacyjnych, jednostek pomocniczych gminy, budowli, obiek-
tów i urządzeń użyteczności publicznej oraz pomniki oraz ustawy o zmia-
nie ustawy o zakazie propagowania komunizmu lub innego ustroju totali-
tarnego przez nazwy budowli, obiektów i urządzeń użyteczności publicznej 
(druki nr 2115 i 2828). 

W posiedzeniu udział wzięli: Marek Wójcik pełnomocnik Związku Miast Polskich oraz Mateusz Gli-
nowiecki asystent przewodniczącego Komisji Administracji i Spraw Wewnętrznych. 

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Sławomir Jakubczak, Magda Jedynak, 
Jacek Karolak, Dariusz Myrcha, Jolanta Osiak – z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmo-
wych oraz Wojciech Miller – legislator z Biura Legislacyjnego. 
Przewodniczący poseł Arkadiusz Czartoryski (PiS): 

Dzień  dobry  państwu. Witam  państwa  serdecznie.  Proszę  o zajęcie miejsc,  już  jest 
po godzinie 15.00. 
Szanowni państwo, do ustawy o zmianie ustawy o zakazie propagowania komunizmu 

lub innego ustroju totalitarnego przez nazwy jednostek organizacyjnych itd., druki nr 
2115 i 2828, podczas drugiego czytania zgłoszono poprawki. Obie poprawki zostały zgło-
szone przez Klub Parlamentarny Platforma Obywatelska. 
Proszę państwa, w tej chwili Komisje: Samorządu Terytorialnego i Polityki Regional-

nej oraz Administracji i Spraw Wewnętrznych powinny zaopiniować te poprawki. Przy-
pominam, że zgodnie z regulaminem, dyskusji na ten temat już nie przeprowadzamy, 
aczkolwiek autorzy poprawek jak najbardziej mogą krótko jeszcze raz uzasadnić zgło-
szone przez siebie poprawki. 
Poprawka nr 1, do art. 1 – nadanie brzmienia art. 1. Czy ze strony klubu jest potrzeba 

dalszego uzasadnienia? Nie widzę zgłoszeń, a zatem… Jest. Bardzo proszę. 

Poseł Jacek Protas (PO): 
Szanowni państwo, ja bardzo proszę o poparcie tych poprawek. One mają na celu prze-
dłużenie do 30 czerwca przyszłego roku terminu rozstrzygnięcia pewnych często spor-
nych kwestii między samorządami a wojewodami. Wiemy, że takie spory czy może raczej 
próby wyjaśnienia pewnych kwestii między samorządem a wojewodą albo samorządem 
a Instytutem Pamięci Narodowej nadal trwają. Jeżeli państwu zależy na tym, żeby te 
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wszystkie sprawy rozstrzygnąć przed 11 listopada 2018 r., to OK., ale dajmy ten termin 
30 czerwca i myślę, że da się do wszystko zrobić w koncyliacyjnej atmosferze. 

Przewodniczący poseł Arkadiusz Czartoryski (PiS): 
Dziękuję bardzo. Bardzo proszę, jest to sytuacja, w której jest uzasadnienie, głosowanie 
i opiniowanie…

Pełnomocnik Związku Miast Polskich Marek Wójcik: 
Panie przewodniczący, regulamin Sejmu, art. 36 ust. 9, pozwala mi na to, żeby się w tej 
sprawie wypowiedzieć. 

Przewodniczący poseł Arkadiusz Czartoryski (PiS): 
Proszę bardzo. Bardzo miło, że…

Pełnomocnik ZMP Marek Wójcik: 
Panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, szanowni państwo, ja chciałem prosić o głos, 
bo my nieustająco jako środowisko samorządowe chcemy podkreślać, że proponowana 
regulacja jest niekonstytucyjna, wkracza w autonomię jednostek samorządu terytorial-
nego. To jest pierwsza kwestia. 
I druga kwestia. Popierać będziemy każdą propozycję, która jest absolutnie mniej-

szym złem, a przynajmniej daje nam szansę na to, żeby w jakiś cywilizowany sposób, 
z szacunkiem dla wszystkich stron, dokonać czynności, której nie powinniśmy dokony-
wać, bo jest niekonstytucyjna. W związku z tym ośmielam się poprzeć tę prośbę złożoną 
przez pana posła Protasa o to, aby wprowadzić poprawki pierwszą i drugą. Dziękuję. 

Przewodniczący poseł Arkadiusz Czartoryski (PiS): 
Dziękuję  bardzo.  Kto  z pań  i panów  posłów  jest  za pozytywnym  zaopiniowaniem 
poprawki Klubu Parlamentarnego Platforma Obywatelska? Kto jest przeciw? Kto się 
wstrzymał? Dziękuję. Proszę o podanie wyników. 

Sekretarz Komisji Dariusz Myrcha: 
Za 10, przeciw 21, nikt się nie wstrzymał. 

Przewodniczący poseł Arkadiusz Czartoryski (PiS): 
Dziękuję. Poprawka nr 2, do art. 3. Nadać brzmienie art. 3. Czy pan przewodniczący 
będzie uzasadniać? 

Poseł Jerzy Meysztowicz (N): 
Może ja. 

Przewodniczący poseł Arkadiusz Czartoryski (PiS): 
Proszę bardzo. 

Poseł Jerzy Meysztowicz (N): 
Panie przewodniczący, Wysoka Komisji, rzeczywiście te poprawki Platformy Obywatel-
skiej mają sens, dlatego że jest czas, żeby IPN, wojewoda i samorządy mogły się doga-
dać, dlatego że IPN też popełnia błędy. Chwila refleksji dla IPN też się przyda, żeby się 
zastanowili, czy w przypadku członka PZPR piątego czy szóstego rzędu, który nie był 
ani mordercą, ani utrwalaczem władzy ludowej w okresie stalinowskim, tylko działał 
na rzecz społeczności lokalnej, aby na pewno jest to dobry pomysł, tym bardziej że pro-
pozycje wymiany niektórych patronów ulic nie są najszczęśliwsze. 
Chciałbym też zwrócić uwagę na to, że pomija pan przewodniczący fakt,  iż przed-

stawiciele Biura Legislacyjnego  jasno wskazali,  że dochodzi do zbyt dużej  ingerencji 
w prawa samorządu. W związku z tym wydaje się, że to jest już kolejna ustawa, w przy-
padku której państwo w ogóle ignorują głos ze strony Biura Legislacyjnego Kancelarii 
Sejmu. Wydaje mi się, że jako Kancelaria Sejmu po to zatrudniamy najlepszych prawni-
ków, którzy mogą nam podpowiadać, czy robimy dobrze, czy źle, żeby jednak brać pod 
uwagę ich opinie. To, że nie robicie tego w wypadku Trybunału Konstytucyjnego, Sądu 
Najwyższego czy Krajowej Rady Sądownictwa, to jest zrozumiałe, bo walec PiS-owski 
musi przejechać wszystkich… Ja będę mówił tak, jak mi się podoba…
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Poseł Maria Małgorzata Janyska (PO): 
Panie przewodniczący, niech pan zapanuje nad salą. 

Poseł Jerzy Meysztowicz (N): 
Jestem członkiem Komisji  i proszę sobie dać spokój z komentarzami. Wie pan co, nie 
będę nic mówić na temat pana wypowiedzi, więc proszę się na razie uspokoić…

Przewodniczący poseł Arkadiusz Czartoryski (PiS): 
Przepraszam, proszę państwa…

Poseł Jerzy Meysztowicz (N): 
Ale ja jeszcze nie skończyłem, panie przewodniczący…

Przewodniczący poseł Arkadiusz Czartoryski (PiS): 
Tak, ale…

Poseł Jerzy Meysztowicz (N): 
To powinien pan uspokajać raczej swoich kolegów z PiS, a nie mnie, bo ja mówię bardzo 
spokojnie…

Przewodniczący poseł Arkadiusz Czartoryski (PiS): 
Ja pana nie uspokajam. Pan z góry wie, co ja chcę powiedzieć. 
Proszę państwa, poprawka dotyczy nie tych spraw, które poruszył pan Meysztowicz, 

tylko czasu, upływu i wprowadzenia terminu, a więc nie kwestii, czy ktoś krótko działał 
w PZPR czy długo działał w PZPR.

Poseł Jerzy Meysztowicz (N): 
Panie przewodniczący, mam tę świadomość, ale poszerzyłem swoją wypowiedź dlatego, 
że niestety, Prawo i Sprawiedliwość na refleksję zostawia sobie mało czasu. Chciałem 
więc na to zwrócić uwagę. A jesteśmy absolutnie za, bo przedłużenie tych terminów jest 
jak najbardziej słuszne. Uważamy, że trzeba głosować za tą poprawką. Dziękuję, panie 
przewodniczący. 

Przewodniczący poseł Arkadiusz Czartoryski (PiS): 
Dziękuję bardzo. Kto z pań i panów posłów jest za przyjęciem poprawki? Dziękuję. Kto 
jest przeciw? Dziękuję bardzo. Kto się wstrzymał? 

Sekretarz Komisji Dariusz Myrcha: 
Za 11, przeciw 22, nikt się nie wstrzymał. 

Przewodniczący poseł Arkadiusz Czartoryski (PiS): 
Dziękuję.  Poprawka  została  zaopiniowana  negatywnie.  Proszę  państwa,  proponuję, 
żeby pan poseł Jarosław Krajewski był posłem sprawozdawcą… Przepraszam, pan poseł 
Sobierajski. Czy pan wyraża zgodę? Tak. Dziękuję bardzo. Rozumiem, że jest zgoda. 
Dziękuję bardzo. 
Dziękuję. Zamykam posiedzenie Komisji.


